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fasády fasády fasády fasády kaple Panny Marie na hřbitově a simtanské kapličky, vkaple Panny Marie na hřbitově a simtanské kapličky, vkaple Panny Marie na hřbitově a simtanské kapličky, vkaple Panny Marie na hřbitově a simtanské kapličky, v    tomto týdnu byla realizována tomto týdnu byla realizována tomto týdnu byla realizována tomto týdnu byla realizována 

oprava vozovky voprava vozovky voprava vozovky voprava vozovky v    horní části Zahradní I. Akce jsou ve většině případů spojeny shorní části Zahradní I. Akce jsou ve většině případů spojeny shorní části Zahradní I. Akce jsou ve většině případů spojeny shorní části Zahradní I. Akce jsou ve většině případů spojeny s    omezením omezením omezením omezením 
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◦•● INFOKOUTEK  ●•◦    

ANEB  CO SE CHYSTÁ V NEJBLIŽŠÍM  OBDOBÍ 
■  Klub důchodců pořádá v úterý 17. 9. zájezd do Žleb ů. Na 
tento zájezd jsou zvaní i nečlenové. Bližší informace ve vývěsce 
u obecního úřadu.  

■  V sobotu 21. 9. SDH pořádá zájezd na jižní Moravu  
do Lesné, Vranova a Šatova. Bližší informace ve vývěsce 
sdružení. 

■  Kontejner na velkoobjemový odpad  bude přistaven vedle 
kadeřnictví v Pohledu od pátku 27. 9. od 13:00 do pondělí 30. 9. 
do 8:00. Do kontejneru patří nábytek, matrace, koberce, linolea, 
textilie, boty, lyže, sáňky, autosedačky, boby, kola, dveře, wc, 
umyvadla, keramika a podobný odpad. Nepatří sem stavební 
suť, nebezpečné odpady jako jsou lepenky, eternit apod., 
kartony, igelity z malování nebo odpad, který patří do klasické 
popelnice či tříděného odpadu. 

■ První moštování  bude zahájeno poslední zářijovou sobotu 28. 
9. v 7:00. V provozu pak bude moštárna každou sobotu až do 
odvolání, pravděpodobně do konce října. 

■ Obec Pohled srdečně zve malé i velké na netradiční vycházku 
nazvanou Pohádkový les.  Své návštěvníky uvítá 28. 9. na 
startu u rybníčku Jeliňák od 13:30 do 15:00. Podrobnosti o akci 
pořádané Obcí Pohled spolu se zájmovými organizacemi 
najdete uvnitř Listů. 
■ Obec Pohled pořádá pro turistické nadšence v sobotu 5. 10. 
Putování po žluté na Vysokou . Sraz účastníků bude v 8:30 u 
turistického rozcestníku před nádražím. Podrobnosti v pozvánce 
uvnitř Listů. 

■ Sběr starého papíru  organizovaný SRPD bude probíhat vždy 
první sobotu v měsíci, tj. 5. 10., 2. 11. a 7. 12. od 9:00 do 10:00 
u brány fotbalového hřiště. 

■ Myslivecké sdružení Pohled srdečně zve na výlov 
Simtanského rybníka, který se uskuteční v sobotu 12. 10. 
Prodej kaprů bude zahájen v 9:30, cena je 55 Kč/kg. 
Občerstvení z kaprů a amurů s posezením bude pro návštěvníky 
připraveno pod hrází rybníka.  

■ Den otev řených dve ří v zrekonstruované Mate řské škole  
Pohled se uskuteční v neděli 13. 10. od 15:00 do 18:00. 
K prohlídce prostor jsou zváni nejen rodiče dětí, ale všichni, kdo 
mají zájem podívat se, jak se prostory změnily od dob jejich 
předškolní docházky. 

■ Sběr nebezpe čného odpadu  se uskuteční v úterý 15. 10. 
v Pohledu vedle sběrného místa u obecního úřadu v době od 
15:30 do 15:45. 

■ V sobotu 19. 10. provede SDH sběr železného šrotu . Staré 
železo zanechejte připravené před svými domy. 

■ Volby do Poslanecké sn ěmovny Parlamentu ČR se 
uskuteční v pátek 25.10. od 14:00-22:00 a v sobotu 26.10. od 
8:00-14:00.  

■ SRPD pořádá v sobotu 26. 10. Putování za sv ětýlkem . Sraz 
s lampiony v 17:00 na návsi.  

■ SRPD pořádá v sobotu 30. 11. Mikulášskou besídku .  Čas a 
místo konání budou upřesněny. Sledujte vývěsku a webové 
stránky sdružení. 

■ Myslivecké sdružení Pohled srdečně zve na Poslední le č, 
která se uskuteční v sobotu 30. 11. od 20:00 v KD ve Stříbrných 
Horách. K poslechu zahraje skupina Tandem. Doprava z Havl. 
Brodu přes Pohled do Stříbrných Hor i zpět zajištěna. 

Vyšlo 15. září 2013 
Čtvrtletník 

Číslo 3/13 



ZPRÁVY ZE ZASTUPITELSTVA OBCE  
Z důvodů úspory místa zde uvádíme nejdůležitější projednávané body. Úplné zápisy a usnesení jsou k nahlédnutí na obecním úřadu. 
Ze zasedání 20. června 
■ ZO se rozhodlo, že se Obec Pohled 
nebude odvolávat proti Rozhodnutí o 
zastavení řízení ve věci žádosti obce o 
prominutí dluhu 1,8 milionu Kč vydané 
Generálním finančním ředitelstvím 
v Praze. Dále ZO rozhodlo o zaplacení 
zbylé části daně z odvodu za porušení 
rozpočtové kázně ve výši 900 000 Kč do 
30. 6. 2013. Obec povede další jednání s 
FÚ v Jihlavě o prominutí úroků za 
jednotlivé splátkové kalendáře, které k 20. 
6. 2013 činily 672 000 Kč.  
■ ZO rozhodlo o poskytnutí finančního 
daru ve výši 100 000 Kč Obci Hořín 
postižené povodní v červnu roku 2013. 
■ ZO rozhodlo uzavřít nájemní smlouvu 
mezi Obcí Pohled a J.S., I.K. a M.H. o 
pronájmu části pozemků poutního místa 
Svatá Anna, v termínu od 15. 7. 2013 do 
31. 7. 2013. 
■ ZO rozhodlo uzavřít smlouvu o výpůjčce 
mezi firmou EKO-KOM, a. s., Praha 
(půjčitel) a Obcí Pohled. Jedná se o 
bezplatnou výpůjčku 1 ks kontejneru na 
papír a 1 ks na bílé sklo, které jsou již 
v užívání obce. 
■ ZO rozhodlo uzavřít dohodu o 
spolupráci mezi Obcí Pohled a Diecézní 
charitou Brno - Oblastní charita Jihlava. 
Spolupráce spočívá v umístění kontejneru 
na šatstvo a obuv na sběrném místě 
v obci, kam již byl instalován. 

■ ZO rozhodlo o zvýšení členského 
příspěvku obce na rok 2013 v Místní 
akční skupině (MAS) Havlíčkův kraj, z 6 
Kč/obyvatele na 10 Kč/obyvatele na 
základě usnesení Valné hromady MAS 
Havlíčkův kraj o.p.s. 
■ ZO rozhodlo o realizaci výměny oken a 
dveří v Mateřské škole Pohled firmou 
PKS okna, a. s. Žďár nad Sázavou za 
nabídkovou cenu 221 374 Kč. 
■ ZO rozhodlo o realizaci opravy kaple 
Panny Marie v Simtanech firmou L. 
HAINZ spol. s r.o., Praha (renovace a 
elektrifikace zvonu), firmou 
ELEKTROSLUŽBY spol. s r.o. Havlíčkův 
Brod (elektroinstalace) a firmou Jindřich 
Krejčí Štoky (fasádní, štukatérské, 
klempířské a natěračské práce) za 
celkovou cenu cca 200 000 Kč.   
■ ZO rozhodlo o vytvoření pracovního 
místa technického pracovníka obce - 
údržbář majetku obce od 1. 7. 2013 a 
dále rozhodlo o nové organizační 
struktuře obce.  
■ ZO schválilo Rozpočtové opatření č. 
2/2013, kterým se příjmy zvyšují o 31 759 
Kč (odnětí lesní půdy, nájem lom, 
příspěvky obcí na MŠ), výdaje se zvyšují 
o 465 444 Kč (nákup skeneru, pletivo na 
opravu lávky, monitoring kanalizace, 
finanční dar povodně, oprava kapličky 
v Simtanech, malování ve zdravotním 
středisku atd.). 

■ ZO souhlasí na základě žádosti J.O., 
Bořanovice se změnou v užívání 
pozemků ve vlastnictví žadatele p. č. 
221/1, 221/6, 224/1, 226/1, v k.ú. Pohled, 
o celkové výměře 10 552 m2, a to na 
pozemky k plnění funkce lesa (zalesněná 
oplocenka v kopci na Dl. Ves v zatáčce u 
lomu). ZO nesouhlasí s umístěním 
stavební buňky na nářadí na výše 
uvedených pozemcích. 
■ ZO rozhodlo neakceptovat kupní cenu 
budovy od Českých drah, a. s. (na 
základě žádosti obce ze dne 6. 8. 2012 o 
odkoupení budovy): útulku bez č.p./č.e. 
na pozemku p.č.st. 297 a pozemku p.č. 
694/7, ve výši 151 000 Kč a dále skladu 
bez č.p./č.e. na pozemku p.č.st. 280 a na 
pozemku p.č. 694/5 a pozemku p.č. 
694/6, ve výši  294 000 Kč. Obec 
ustupuje od záměru získat budovy 
s pozemky (jednalo se o bývalou výpravčí 
budovu a sklad s částí rampy za budovou 
nádražní haly). 
■ ZO souhlasí se zapojením Obce Pohled 
do realizace projektu MAS Havlíčkův kraj 
„Hřbitovy – naše kamenná historie II. 
etapa“ a se spolufinancováním projektu 
v roce 2014 ve výši 3900 Kč. 
■ ZO schválilo hospodaření Obce Pohled 
za I. čtvrtletí roku 2013 – plnění rozpočtu 
obce a výsledek hospodaření. 

Ze zasedání 23. července 
■ ZO dle příslušných zákonů vydalo 
Změnu č. 4 Územního plánu Obce 
Pohled, který schválilo Zastupitelstvo 
obce Pohled 29. 5. 2001. 
■ ZO se rozhodlo uzavřít pojistnou 
smlouvu majetku a činnosti Obce Pohled 
č. 26986929-13 mezi Obcí Pohled 
a Českou pojišťovnou Praha. 
■ ZO se rozhodlo uzavřít kupní smlouvu 
mezi Krajskou správou a údržbou silnic 
Vysočiny, p. o. Jihlava (prodávající) a 
Obcí Pohled (kupující), na koupi žulových 
kostek mostního objektu v obci. 
■ ZO se rozhodlo uzavřít smlouvu o 
převodu investorství mezi Krajskou 
správou a údržbou silnic Vysočiny, p.o. 
Jihlava a Obcí Pohled (investor), na 
stavební objekty S0 102 - chodník + 
opěrná zeď a S0 103 – chodník, vše 
v Obci Pohled. Bylo nutné převést 
investorství chodníku a opěrné zdi v ulici 
Nad Tratí, jež navazují na probíhající 
opravu mostu (jejíž investorem je KSUSV 

Jihlava) a jejichž realizace měla 
proběhnout souběžně s opravou mostu, 
na obec. 
■ ZO rozhodlo o realizaci výměny 
podlahových krytin v objektu Mateřské 
školy Pohled firmou TRITON HB, spol. 
s r.o. Havlíčkův Brod za nabídkovou cenu 
236 463 Kč. 
■ ZO rozhodlo realizovat opravu místní 
komunikace v obci, v ulici Zahradní I. 
z důvodu jejího havarijního stavu firmou 
SWIETELSKY stavební s.r.o., Pelhřimov 
za nabídkovou cenu 483 975 Kč. Tato 
firma realizovala opravu dolní části ulice 
Zahradní I a opravu komunikace před 
zbrojnicí. (Oprava proběhla tento týden). 
■ ZO rozhodlo o realizaci projektové části 
projektu „Revitalizace významného 
krajinného prvku Alej ke sv. Anně 
v Pohledu a areálu kostela sv. Anny“ 
Irenou Dundychovou Havlíčkův Brod a 
rozhodlo o zpracování žádosti firmou 
ISVH, s.r.o. Fryšava pod Žákovou Horou. 

Celkem se jedná o ošetření cca 700 
stromů, celková dotace může činit 90 %, 
spoluúčast obce 10 %.  
■ ZO rozhodlo o konání třetího kola volby 
znaku a praporu obce ve dnech 27., 28., 
29. 7. 2013. 
■ ZO schválilo Rozpočtové opatření č. 
3/2013, kterým se příjmy zvyšují o 39 535 
Kč (prodej pozemku, prodej akcií BUS 
Chrudim), výdaje se zvyšují o 749 585 Kč 
(nový zaměstnanec obce, čištění 
kanalizace, úpravy terénu na koupališti, 
úpravy na hřbitově, oprava silnic 
Zahradní, oprava MŠ, koupě služebního 
auta obce.). 
■ ZO schválilo hospodaření obce Pohled 
za II. čtvrtletí roku 2013 – plnění rozpočtu 
obce a rozbor hospodaření příspěvkové 
organizace - Mateřská škola Pohled. 

 
NOVÁ LEGISLATIVA K OCHRAN Ě A POVOLOVÁNÍ KÁCENÍ D ŘEVIN MIMO LES OD 15. ČERVENCE 2013 
(Přetiskujeme doslovně ze Zpravodaje Krajského úřadu Kraje Vysočina č. 8/srpen 2013) 
Nová vyhláška MŽP č. 189/2013 Sb., o ochraně dřevin a povolování jejich kácení, přináší několik zásadních změn v přístupu ke 
kácení dřevin rostoucích mimo les, klade větší důraz na ochranu alejí a zmírňuje ochranu dřevin v zahradách. Vyhláška je účinná od 
15. července 2013.  
Vyhláška především nově posiluje ochranu stromořadí. Stromořadí má v sídlech i krajině svou nezastupitelnou historickou, funkční a 
estetickou roli. Proto je potřeba vždy odpovídajícím způsobem vyhodnotit, zda je nutné kácet. Stromořadí je pro účel vyhlášky 
definováno jako souvislá řada nejméně deseti stromů s pravidelnými rozestupy. Chybí-li v některém úseku souvislé řady některý 



strom, pořád se jedná o stromořadí. Pro pokácení stromořadí i v případě jednotlivých stromů bude nově třeba povolení orgánu 
ochrany přírody obecního úřadu. Povolení je tak potřeba i pro stromy, které tvoří stromořadí, přestože nedosahují obvodu 80 cm. 
Ochraně podléhají keřové porosty jako dosud a nově také zapojené porosty stromů s obvodem kmene menším než 80 cm ve výšce 
130 cm nad zemí přesahující 40 m2, jež často tvoří významný podíl zeleně ve volné krajině i v sídlech. Vyhláška předpokládá, že 
majitel soukromé zahrady by si měl sám rozhodnout, co na svém pozemku chce mít a co nikoli, protože majitel zahrady si svůj 
majetek nezničí. Naopak se jej bude snažit zvelebit. Vyhláška mu při respektu k soukromému vlastnictví rozváže ruce. Zahrada je pro 
potřeby navrhované vyhlášky definována jako pozemek u bytového domu nebo u rodinného domu v zastavěném území obce, který je 
stavebně oplocený a nepřístupný veřejnosti. Všechny tyto znaky musí zahrada splňovat současně. Tuto podmínku tedy nesplňují 
například pozemky v zahrádkářských osadách, přestože v nich trvalý pobyt osob není vyloučen. Živý plot, tedy zahrada tvořená 
dřevinami, za stavební oplocení považována není. Pro dřeviny rostoucí na zahradách splňující uvedenou definici, tedy pokud tyto 
dřeviny nejsou součástí významného krajinného prvku nebo stromořadí a nejedná-li se o památné stromy, již nebude potřeba 
povolení ke kácení dřevin. Pokácet nebo jakkoliv poškodit památný strom je zakázáno zákonem o ochraně přírody a krajiny. Výjimku 
z tohoto zákazu může povolit orgán ochrany přírody, který památný strom vyhlásil, a jen ve veřejném zájmu. To platí i pro řešení 
případného havarijního stavu dřeviny, jenž závažným způsobem ohrožuje zdraví či bezpečnost. Na památné stromy rostoucí na 
zahradách se možnost kácení bez povolení nevztahuje. 
Podle vyhlášky se kácení provádí zpravidla v období vegetačního klidu. To znamená, že kácet v době vegetace (mimo období 
vegetačního klidu) není zakázáno. Kácením stromů mohou být dotčeny i jiné zájmy chráněné tímto zákonem. To se může týkat 
například ochrany ptáků (zákonem je zakázáno úmyslně poškozovat nebo ničit hnízda ptáků, vyrušovat ptáky zejména během 
rozmnožování a odchovu mláďat) či ochrany zvláště chráněných druhů, respektive jejich biotopů. Podrobné informace naleznete na 
stránce http://www.mzp.cz/cz/kaceci_vyhlaska. 
(Autor článku: Jan Joneš, odbor životního prostředí e-mail: jones.j@kr-vysocina.cz) 

 

◦•● CO NOVÉHO V OBCI ●•◦ 
VÝBĚR OBECNÍHO ZNAKU A PRAPORU  - VÝSLEDKY 
Hlasování o obecním znaku se nám řádně protáhlo. Po březnovém prvním 
kole, kterého se účastnilo pouhých 86 osob, byly z 12 variant obecního 
znaku a praporu navržených Mgr. Janem Tejkalem vybrány 4 varianty 
postupující do plánovaného druhého kola. To se uskutečnilo o víkendu od 
21. - 23. června a zúčastnilo se ho 89 občanů. Dvě varianty však získaly 
stejný počet hlasů (4. a 6. po 26 hlasech), rozhodnout tedy muselo kolo 
třetí. To se uskutečnilo v době svatoanenské pouti 27. - 29. 7. 2013 a jako 
vítězná byla vybrána varianta číslo 6 . Hlasování se zúčastnilo 129 občanů, 
kteří své hlasy rozdělili následovně: varianta č. 4 – 44 hlasů, varianta č. 6 – 
85 hlasů. 
Nyní musí být vybraná varianta schválena Podvýborem pro heraldiku a 
vexiologii Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR. Vzhledem k předčasným 
volbám lze jen těžko říct, kdy nově ustanovený výbor zahájí svou činnost a 
projedná i naši variantu obecního znaku a praporu. 
 
KONTEJNER NA ODĚVY 
Po uzavření smlouvy s Oblastní charitou Jihlava byl na sběrném 
místě vedle obecního úřadu umístěn velký bílý kontejner na 
ošacení. V naší obci je tak možné celoročně odkládat 
nepotřebné oblečení a tímto ho darovat Charitě České republiky. 
Do kontejneru můžete odkládat zachovalé, čisté a nepoškozené 
oblečení, letní a zimní, pánské, dámské i dětské, dále lůžkoviny, 
prostěradla, utěrky, ručníky, záclony a obuv (pouze páry 
svázané dohromady, nebo v sáčku). Tímto opatřením již 
nebudou organizovány sbírky pro Diakonii Broumov. 
 
POHÁDKOVÝ LES 
Obec Pohled a zájmové organizace loni uspořádaly první ročník 
pohádkového lesa. K jejich příjemnému překvapení se akce 
zúčastnilo na 350 dětí a dospělých. Pořádání druhého ročníku je 
tedy nasnadě.  
Pohádkový les je odpolední procházka podzimní krajinou dlouhá 
asi 3,5 km, určená pro děti a jejich dospělý doprovod i dospělé 
samotné. Pohádková stezka bude začínat u rybníku Jeliňák (na 
konci obce směr Přibyslav). Trasa nás dále zavede do lesů k 
nejvyššímu bodu pohledského okolí, odkud po stráních povede 
k řece Sázavě. Po jejím pravém břehu se dostaneme až do 
zámeckého parku a k cíli uprostřed obce. Po celé délce trasy 
bude pro děti připraveno množství zábavných stanovišť 
s pohádkovými bytostmi, kde děti budou plnit různé úkoly, za 
jejichž splnění dostanou odměny. V cíli pohádkové stezky bude 
připraveno občerstvení s posezením.  

Organizační informace pro návštěvníky: Začátek akce je 28. září 
od 13:30. Návštěvníci budou vycházet postupně, v časových 
intervalech, takže není nutné, aby všichni byli na startu přesně 
v 13:30. Předpokládá se, že poslední návštěvníci budou 
vycházet až kolem 15:00. Jak název napovídá, celá trasa 
povede převážně lesem a ne vždy po cestách. S dětským 
kočárkem lze zajet ke všem stanovištím, s vynaložením mírné 
námahy a úsilí. Nutná je vhodná obuv do terénu. Vstupné do 
Pohádkového lesa činí 20 Kč. 
Důrazně upozorňujeme, že v prostoru startu u rybníku Jeliňák 
nebude dovoleno parkovat automobily – k tomu je dostatek 
místa v centru obce.  
V případě nepříznivého počasí v den konání sledujte webové 
stránky obce, kam bude umístěna aktuální zpráva o tom, zda 
akce proběhne či nikoli. 
 
TŘÍDĚNÝ ODPAD V ROCE 2012 
Obec byla informována ve zprávě společnosti EKO-KOM a.s. 
Praha, že množství vytříděného odpadu, který obec Pohled 
předala k využití za rok 2012, činí 21,854 tun. Objem finančních 
prostředků, které obec vyfakturovala a obdržela od společnosti 
EKO-KOM, a.s. za organizování tříděného odpadu činí 50.620 
Kč. Obec obdržela osvědčení o úspoře emisí, které představuje 
emise CO2 v množství 25,576 tun, úspora energie činí 644 152 
MJ. 

 
 



ČAPÍ PROBLÉMY 
I letos se nám začátkem dubna uhnízdil na komíně párek čápů 
bílých. Ti vyvedli dvě čápata, jedno však uhynulo těsně po 
vylíhnutí, druhé v důsledku studeného a deštivého června. Právě 
tento důvod považují ornitologové za zásadní při letošní 
celorepublikové čapí neúrodě. Čápi vydrželi na komíně i bez 
mláďat až do konce srpna. 
 
MALÍŘI U SVATÉ ANNY 
V polovině měsíce srpna se již poněkolikáté objevila u Svaté 
Anny skupinka amatérských výtvarníků tvořená převážně 
dospělými žáky malíře a učitele výtvarného oboru na ZUŠ v 
Klecanech MgA. Dušana Šoltyse a také studenty výtvarných 
škol. Většina z nich byla z Prahy a okolí, z Českých Budějovic, 
Náchoda či Liberce a u pohledské Svaté Anny se ocitli z příčin 
čistě vzdělávacích - zajeli sem malovat v plenéru. Podle 
francouzského "en plein air", což znamená "na volném vzduchu". 
Jak nám napsali výtvarně nadaní manželé Šoltysovi, kteří vedou 
výtvarné kurzy a dílny v Klecanech, plenéry této skupiny začaly v 
roce 2006, takže letos se jednalo již o osmý ročník. Prvního 
ročníku se účastnilo pouze 6 výtvarníků, na letošní jich zavítalo 
17. Podle výčtu Šoltysových za ta léta malovali ve Strakonicích, 
v Roudnici nad Labem, v Brusné v jižních Čechách, ale 
nejčastěji jezdí do Havlíčkovy Borové, odkud vyráží do okolí za 
zajímavými motivy, takže několikrát malovali v Pohledu, u Svaté 
Anny, na Zelené hoře a v jejím okolí. Do Pohledu i ke Svaté 
Anně se podle slov Šoltysových vrací kvůli jedinečné atmosféře 
těchto míst a ani letos zde jistě nebyli naposled. 

INFORMACE O PRŮBĚHU ČERVNOVÉ POVODNĚ V 
OBCI  
Ve dnech 24.-26. června se obcí prohnala povodeň, která se 
týkala oblastí: Rouštany-potok, Simtany-potok a řeka Sázava a 
při níž byl nutný výjezd SDH Pohled.  
Starosta vyzval 24. 6. 2013 ve 20.47 hod. šestičlenné zásahové 
družstvo SDH Pohled k výjezdu k pročištění kanalizačního 
potrubí pod chatou za hřištěm. Stoupala zde voda a hrozilo 
zaplavení objektu a pozemku ve vlastnictví Martina Merunky. 
Pomocí šestimetrové lešenářské trubky se hasičům podařilo 
kanál prorazit a voda odtekla. Zásah byl ukončen ve 22 hod. 
V Rouštanech byl průběh povodně bez problémů, došlo pouze 
k vylití vody do luk. V Simtanech byla v květnu a červnu 
realizována protipovodňová opatření, došlo k prohloubení koryta 
potoka o 40 cm, vyčištění náplav pod mosty, k úpravě břehů. 
V důsledku toho nedošlo v obci k žádnému rozlití vody a 
protipovodňová opatření zcela splnila svůj účel.  
Na řece Sázavě bylo dosaženo 3. stupně povodňové aktivity (dle 
odečtu stanice Pohledští Dvořáci). To souhlasilo s porovnáním 
odečtů ve Žďáře nad Sázavou a na Borovském potoce. I. SPO 
dosažen 24. 6. v noci, II. SPO bylo dosaženo během dne 25. 6. 
III. SPO bylo dosaženo 25. 6. od 18 hod. do 26. 6. do 2 hod. Při 
III. SPO nebylo možno přejít lávku u sokolovny, cestičku ke 
Kopicům a místní komunikaci U Štítu u Vaňků. Dále byl zaplaven 
park, louky U Štítu a u Anžírovny. Škody na majetku občanů a 
organizací nebyly zaznamenány. 

BIOPLYNOVÁ STANICE POHLED 
OSIVA a.s. na středisku Pohled v r. 2012 vybudovala a v závěru roku uvedla do zkušebního provozu bioplynovou stanici Pohled (dále 
BPS). Společnost se rozhodla postavit tuto BPS v návaznosti na areál živočišné výroby, ze kterého jsou dodávány do BPS vstupní 
suroviny. Celá investice je v souladu s energetickou koncepcí ČR a Kraje Vysočina.  
Pro vybudování BPS jsme se rozhodli z toho důvodu, abychom posílili stabilitu firmy. Jsme firma, která podniká v zemědělské 
prvovýrobě a naše hospodaření v jednotlivých letech je ovlivněno značnou rozkolísaností cen se zemědělskými výrobky. Z těchto 
důvodů již několik let zpátky investujeme mimo zemědělskou výrobu i do činností, které navazují na naši prvovýrobu, a touto 
diverzifikací výroby stabilizujeme celkové příjmy. Pro nás, jako pro zemědělskou firmu, je to uzavřený koloběh. 
BPS využívá statková hnojiva /hnůj a kejdu/ v kombinaci s 
rostlinami a z těchto materiálů řízenou fermentací bez přístupu 
vzduchu v uzavřených fermentorech vyrábíme bioplyn. Hlavní 
složkou jímaného bioplynu je metan, který vzniká i v přírodě při 
samovolném rozkladu organické hmoty. Spalováním bioplynu v 
kogenerační jednotce vyrábíme elektrickou a tepelnou energii. 
Elektřina je dodávána do distribuční sítě a slouží pro vlastní 
potřebu střediska Pohled. Teplo je využíváno celoročně k odběru 
teplé vody, v zimních měsících k vytápění zemědělských objektů i 
kanceláří. V době sklizně zemědělských plodin je využíváno 
odpadní teplo k dosoušení obilí a řepky na posklizňové lince 
Pohled. Tekutý zbytek po fermentaci /digestát/ je využíván jako 
hodnotné vícesložkové hnojivo na louky a pole. 
Zpracováním rostlin a odpadů z živočišné výroby dochází v 
uzavřených fermentorech k výraznému snížení emisí čpavku 
unikajícího při běžném skladování živočišných odpadů. 
Po uvedení do zkušebního provozu a připojení BPS do sítě v 
závěru r. 2012 docházelo v měsících lednu a únoru letošního roku k postupnému navyšování výroby elektrické energie až na plný 
výkon. Instalovaný elektrický výkon je 620 kW. Tohoto výkonu je dosahováno pomocí 2 plynových motorů MAN 370 kW a 250 kW. V 
červnu letošního roku byla stavba řádně zkolaudována a uvedena do trvalého provozu. 
Pro zájemce z řad občanů obce Pohled jsme uspořádali dne 2. 8. 2013 „Den otevřených dveří“ na BPS Pohled a farmě dojnic Pohled. 
Děkujeme všem, kteří projevili zájem a navštívili BPS, že jsme je mohli podrobněji seznámit s provozem BPS. 
                               Ing. František Šťastník, ředitel OSIVY a. s. 
(Upozorn ění redakce: Autor článku si výslovn ě nepřeje, aby byl jeho článek citován, p řetišt ěn či v upravené podob ě jinak 
použit v jiných médiích než jsou Pohledské listy, kt erým informace o bioplynové stanici poskytl. D ěkujeme.) 
 
A ZASE VOLBY! 
Prezident republiky vyhlásil volby do 
Poslanecké sněmovny Parlamentu České 
republiky a stanovil dny jejich konání na 
25. a  26. října 2013. První den voleb, v 

pátek 25. října 2013, proběhne hlasování 
od 14:00 do 22:00 hodin, druhý den 
voleb, v sobotu 26. října 2013, se bude 
hlasovat od 8:00 do 14:00 hodin. 

V Pohledu bude volební místnost 
umístěna opět v prvním patře obecního 
úřadu. Voliči, kteří se ze zdravotních 
důvodů nemohou dostavit, a přesto volit 



chtějí, mohou požádat volební komisi, aby 
je navštívila přímo doma. 
Znovu budeme mít šanci zvolit 200 
poslanců, kteří mají zastupovat naše 
zájmy a tvořit legislativu. Poslanci by měli 
ve své funkci vydržet 4 roky, ovšem jak 
dokládá současný stav, ne vždy se to 
podaří.  
V Česku se uplatňuje poměrný volební 
systém, to znamená, že strany získávají 
křesla v poměru, který se blíží počtu 
získaných hlasů. Součástí našeho 
volebního systému jsou volební obvody, 
takže strany sestavují kandidátní listiny 
pro každý obvod zvlášť. Volební obvody 
kopírují krajskou strukturu. Zajímavé je to, 
že počet mandátů (křesel) pro jednotlivé 
kraje není předem znám, je určen až po 
volbách podle počtu odevzdaných hlasů 
v kraji. Čím větší účast voličů ve volbách 
v daném kraji, tím větší počet hlasů a 
potažmo i větší pravděpodobnost pro 
krajské voliče získat větší počet zástupců 
v parlamentu.  

Při volbách do Poslanecké sněmovny 
může volič zvolit pouze jednu kandidující 
stranu. Pokušení vybrat si z každé strany 
pouze několik kandidátů, kteří se nám 
zamlouvají, je třeba rozhodně odolat. 
Takto lze volit pouze do zastupitelstva 
obce. Pokud se nám to zdá 
nespravedlivé, připusťme si, že stejně 
naprostou většinu kandidátů neznáme, 
takže nezbývá než zvolit jeden hlasovací 
lístek s kandidáty pouze jedné strany a 
vhodit jej do urny. Na hlasovacím lístku je 
většinou více kandidátů než může strana 
získat křesel. Proto strany řadí své 
kandidáty na hlasovací lístek tak, aby na 
prvních pozicích byli ti kandidáti, které si 
strana přeje nejvíce prosadit. Tady však 
může do hry zasáhnout volič. Pokud chce 
prosadit jiné kandidáty, může je v rámci 
jedné vybrané strany zakroužkovat. A 
pokud bude mít kandidát takových 
kroužků alespoň 5 % ze všech 
preferenčních hlasů, poskočí na přední 
pozice. Ovšem pozor! Kroužky můžeme 

udělat maximálně 4. Bude-li jich víc, 
nebudou se počítat žádné. Proč zrovna 4, 
to se v zákoně nedočteme. 
Po sečtení všech hlasů se vyřadí z boje o 
sněmovní křesla ty strany, které nezískaly 
alespoň 5 % hlasů. Poté se zjistí počet 
křesel pro každý kraj a teprve potom 
nastupuje tzv. skrutinium. Skrutinium je 
proces, při kterém se zkoumá, kteří 
kandidáti do příslušného počtu křesel 
zasednou. Statistici k tomu používají 
d’Hondtovu metodu. Tu tady popisovat 
nebudeme, zájemci si ji mohou 
prostudovat na adrese: 
www.czso.cz/csu/redakce.nsf/i/metody_pr
o_prepocet_hlasu na_ mandaty 
Ke dni uzávěrky těchto Listů nebyl ještě 
přesný počet stran kandidujících v Kraji 
Vysočina znám. Při minulých volbách 
v roce 2010 jich bylo 25 a letos se nejspíš 
nebude o mnoho lišit. Pokud však přesto 
budete mít při čtení kandidátek pocit, že 
nemáte koho vybrat, není to chyba 
volebního zákona. 

 

                                                                                                                  OBEC POHLED  

                                                                                    srdečně zve nadšence pro netradiční turistiku na 

 

                                                                       PÁTÉ PUTOVÁNÍ VZHŮRU PO ŽLUTÉ NA VYSOKOU (587 m n.m.)                                         

 

                                                    Sraz účastníků bude v sobotu 5. října v 8:30 u turistického rozcestníku před nádražím. 

 

                                                       S sebou: pevnou obuv, svačinku, pití. Na zpáteční cestě se zastavíme v pohostinství 

                                                                                      ve Šlapanově, popř. v Bartoušově (peníze s sebou).  

                                                                 Trasa bude měřit cca 17 km, stupeň obtížnosti: střední, návrat odpoledne.  

                                                            V případě nepříznivého počasí se akce odkládá o týden, na sobotu 12. října 2013.  

 

 
TROCHA POHLEDSKÉ STATISTIKY 
V loňském roce se do naší obce přistěhovalo 14 osob a 19 osob se 
odstěhovalo. Narodilo se 13 dětí a 11 občanů zemřelo. Na konci roku 2012 
tak měla obec 781 obyvatel. Největší přírůstek stěhováním byl zaznamenán 
v měsíci listopadu, kdy se přihlásilo 5 osob. Nejvíce dětí (3) se narodilo 
v lednu a červnu. Úmrtí byla zaznamenána většinou v druhé polovině roku, 
zemřelo 7 mužů a 4 ženy. Průměrný věk zemřelých byl v loňském roce dosti 
vysoký. U žen činil 86 let a u mužů 84,2 roku. Průměr zemřelých za 
posledních 5 let je podstatně nižší a činí u žen 79,8 a u mužů 75,7 roku. 
V loňském roce zemřel také ve věku 99 let tehdejší nejstarší občan Pohledu 
pan Höfer. 
Věkové rozdělení obyvatelstva ke konci roku 2012 znázorňuje tabulka. 

Obyvatelstvo Simtan je mladší a je tam také větší podíl mládeže do osmnácti 
let (24 %), zatímco v části Pohled je to pouze 18 %. Průměrný věk žijících 
obyvatel v obci byl 41,7 roku. Z toho u mužů činil 40 let a u žen 43,4 roku. 

 

◦•● ZPRÁVY Z MATEŘSKÉ ŠKOLY ●•◦ 
■ Nejdříve se ohlédneme za měsícem červnem, kdy do naší mateřské školy 
přijela Hudební pohádka – děti měly možnost poslechnout si na 40 hudebních 
nástrojů, různé druhy fléten, klarinet, roh, kytaru, harfu, ale i okarínu a mnoho 
dalších. Protože byly při představení velmi pozorné, mohly si hudební nástroje 
nejen prohlédnout, ale i osahat a nakonec se s nástroji i vyfotit (viz fotogalerie 
na webových stránkách MŠ). 
■ Na závěr školního roku ti nejodvážnější přespali v mateřské škole, což se již 
stalo tradicí. 
■ Celé prázdniny děti trávily s rodiči, neboť ve školce probíhala rozsáhlá 
rekonstrukce v prostorách třídy, ložnice, vstupu, šatny a kanceláře. Víme, že 

Věkové rozdělení obyvatelstva ke konci roku 2012  

Věk 
Pohled Simtany 

muži ženy muži ženy 
     

do 6 let 23 20 3 8 
7 - 17 46 41 7 4 
18 -60 190 187 22 17 
61 - 80 77 81 12 12 

80 a více 4 23 - 4 
celkem 340 352 44 45 



uzavření školky na letní měsíce bylo pro pracující rodiče velkou komplikací, ale snad jim bude odměnou krásné nové prostředí naší 
mateřské školy, do kterého posílají své děti. V rámci rekonstrukce bylo sejmuto staré sololitové obložení i staré podlahové krytiny ve 
všech jmenovaných místnostech, byla osazena nová okna, vyměněny dvoje vchodové dveře. V další fázi byly vyměněny zásuvky a 
vypínače, bylo nově vymalováno a byla pořízena nová podlahová krytina Flotex (sametový vinyl), která kombinuje prvky koberce, 
izolační vrstvy a vysoce zátěžové podlahoviny. Do poloviny října bude ještě proveden nátěr venkovní fasády. Máme tak nyní dočista 
„novou mateřskou školku“. Proto bychom všechny občany rádi pozvali k prohlídce rekonstruovaných prostor na Den otevřených dveří 
(viz pozvánka). 

 ■ V nový školní rok 2. září jsme přivítali nové děti, celkem v tomto školním roce máme 25 dětí - 13 holčiček a 12 chlapců. Za sebou 
máme již dvě hodiny plaveckého kurzu, plánujeme také návštěvu divadelního představení v Havlíčkově Brodě. V novém školním roce 
opět zahájil činnost kroužek angličtiny a od října plánujeme otevřít výtvarný kroužek.  

    

    
 

          zve všechny spoluobčany na  

 

      
 

    který se skuteční v neděli 13.10.2013  

                    od 15.00 do 18.00. 

    K vidění bude nejen opravený interiér,  

                ale i archivní fotografie    

                     z mateřské školy. 

 

◦•● ZNĚLKA Z POHLEDSKÉ FARNOSTI ●•◦ 
Jakými událostmi žila farnost během uplynulého léta a co s pomocí Boží zamýšlí? Letmou odpověď přináší několik následujících vět. 
Byli jsme obdarováni po dlouhé době slunnou svatoanenskou poutí. Za její požehnaný průběh vděčíme mimo jiné pestrému sledu 
varhaníků panu Františku Petrovi, Karlu Pompemu i uzdravující se paní varhanici Jarmile Macháčkové. Velký dík naleží i členům 
hudebního uskupení VíBůh za zdařilé doprovody v duchu rytmických písní, jež zaznívají jak u sv. Anny, tak při komunitních mších v 
Pohledu. Nesmíme zapomenout vyzdvihnout i obětavou práci rodiny Mištových - výzdobu a úklid poutního kostela. Navzdory 
technickým obtížím varhan byl v kostele sv. Ondřeje úspěšně uveden i benefiční koncert s pozoruhodným výtěžkem přes 6 tis. Kč. Na 
prvním místě náleží vřelé poděkováním všem nezištným účinkujícím: Ivě Schlossarové, Janě Novákové, Martinu Kasalovi a Františku 
Petrovi. Nadějně se rozběhly i pravidelné nedělní latinské mše v 18:00. Farní kostel při nich vítá věřící z širokého okolí, kteří si cení 
možnosti navštěvovat náš chrám možná více než my sami. 
Letošní léto spojily své životy v poutním kostele sv. Anny celkem čtyři mladé páry (dva z Pohledu a po jednom z České Bělé a Dolní 
Krupé). Nezapomínejme je doprovázet přímluvnou modlitbou a vyprošujme jim Boží přízeň a ochranu rodičů Panny Marie. Na svátek 
sv. Augustina 28. srpna oslavil 20 let kněžství náš duchovní správce P. Erik, o týden později jsme si připomněli životní jubileum paní 
Ludmily Kopicové. Bez její věrné péče o mešní paramenta by se neobešel každodenní provoz kostela.  
Na srpnovém jednání farní rady s naším administrátorem ve věcech materiálních P. Hroznatou se členové jednomyslně podpořili 
nápad P. Erika, který by stál o aktivnější využívání dvou přízemních místností ve farní budově. Ty dosud slouží jako skladiště několika 
kusů kostelního mobiliáře, náš duchovní správce by je rád využil k setkávání s hosty, a bude-li dobrá vůle, i k příležitostnému 
obývání. Proto jsme požádali P. Hroznatu o zahájení předběžného jednání s představiteli obce. S Boží pomocí bychom rádi po 
ukončení poutní sezóny 29. 9. poslední mší u sv. Anny dokončili druhou polovinu sanace kostelní podlahy. Pomoc všech 
dobrovolníků je vítána. 
Na závěr dovolte dva výmluvné pohledy na naši farnost, které mně osobně utkvěli v mysli. Tyto konkrétní příběhy krásně ilustrují, jak 
se v našich životech utkává dobro se zlem. Jedna se svateb u sv. Anny se nesla v mimořádném duchu – sympatická slečna nalezla 
svého nastávajícího až v Berlíně, a tak celý obřad probíhal dvojjazyčně. Němečtí svatebčané při něm s pochmurným údivem zírali na 
naše kvílející varhánky s měchy na řemenech a já si v duchu představoval, co se těmto zjevně distingovaným lidem tak honilo hlavou, 
pokud se někdo z nich odvážil projít kouskem lipové aleje, precizně vyšperkované lidskými výkaly a odpadky. Upřímně mě mrazilo. 
Nenajde-li se u našich představených vůle zasadit se o zrušení odpočívadla, měl by každý z nich v sobě najít kousek cti a alej aspoň 
čas od času uklidit. Sám jsem si to zkusil jednou a uvědomil si, jak vzdáleni jsme civilizované Evropě.  
Diametrálně opačného chování jsem se nadál u našeho kněze P. Erika. Kvůli neštěstí v jeho předchozím působišti má obstavenu 
polovinu mzdy, proto mu farnost k jeho výročí svěcení darovala drobný finanční dar na pořízení latinského misálu, o který moc stál, 
ale nemůže si jej dovolit. Pro dokreslení, cena takové knihy vydávané vatikánským nakladatelstvím převyšuje v přepočtu 5 tis. Kč. 
Když jsme spolu po večerní mši prohodili pár slov, řekl mi, že docela zíral, jakou částku v dárku našel a že to bere jako Boží řízení. 
Volně cituji jeho jasná slova, jež následovala: „Jedna dívka potřebuje zaplatit nájem, jinak jí seberou dítě.“  
Naše mnohaletá malátnost řešit očividnou křivdu na přírodě versus odhodlaná oběť pro druhého. Vybírejme!  
                               Jan Novotný ml. 
______________________________________________________________________________________________________________________ 

◦•● Z ČINNOSTI SPOLKŮ ●•◦ 

HASIČI 
■ Ještě před prázdninami (16. června) se 
Soptíci zúčastnili 2. kola turné v Kojetíně. 
V mladší kategorii soutěžilo 27 družstev. B 
tým se umístil na 13. místě, Áčko soutěž 
ovládlo a vynikajícím časem 15,16 sec.  

vyhrálo. Ve starší kategorii jsme z 20 družstev obsadili 11. místo. 
Kromě požárního útoku se v Kojetíně soutěžilo v motání hadic 
na čas a i v ní byli Pohleďáci úspěšní - Lenka Freudenreichová 
vyhrála kategorii starších dívek, v mladších zvítězil Petr Eis a 
Tereza Teclová obsadila 3. místo. 



■ Jistě vám neuniklo, že v sobotu 29. června bylo velmi živo na 
prostranství v centru obce – pořádali jsme Pohár v útoku mužů a 
žen. Kupodivu, tentokrát na pohledskou hasičskou soutěž 
nepršelo, počasí nám po dlouhé době přálo a soutěž se vydařila. 
Do naší obce se sjelo 10 družstev mužů a 5 družstev žen. Za 
nás bojovala dvě družstva mužů, ženské družstvo letos 
nesoutěží. Soutěžilo se na dva pokusy, počítal se lepší čas 
útoku. Náš A tým chtěl na domácí půdě vybojovat 1. místo, ale 
v prvním pokusu nás zradila nově koupená savice a nervozita se 
pak přenesla i do pokusu druhého. Ten (se savicí půjčenou od 
družstva z Lučice) stačil až na konečné 3. místo. B tým složený 
převážně ze čtyřicátníků zabojoval a obsadil 5. místo. 
Družstvo mužů se, kromě této domácí soutěže, během léta 
zúčastnilo několika dalších. V sobotu 8. června stihlo hned 3 
soutěže – v Olešence (3. místo), ve Vepříkově noční Pohár 
starosty (9. místo z 21 družstev) a ve Vepříkově ještě noční 
Memoriál Miloslava Zadražila (12. místo z 26 družstev). Na 
začátku prázdnin se na noční soutěži v Habrech muži umístili na 
výborném 5. místě z 26 družstev. V srpnu se zúčastnili soutěže 
v Břevnici – A tým 4. místo, B tým 9. místo z 10 družstev a 
v Jilemníku – 4. místo z 8 družstev. Zatím poslední soutěží byl 
v sobotu 7. září Pohár města Přibyslav, kde obsadili krásné 2. 
místo. Ligové Petrovice se porazit nepodařilo. 
■ Od 4. do 7. července jsme již počtvrté společně se SRPD 
uspořádali pro děti cyklovýlet do Polničky a okolí. 
■ Poslední prázdninový víkend čekalo Soptíky 3. kolo turné. 
Stejně jako vloni byla Velká cena Železných hor v Libici nad 
Doubravou pojata jako noční soutěž, a tudíž byla pro soutěžící i 

diváky velice atraktivní. Na tuto soutěž se sjelo 53 družstev 
mladých hasičů - 30 mladších a 23 starších. Ve starší kategorii 
Soptíci předvedli dobrý výkon a obsadili 6. místo. V mladších nás 
reprezentoval pouze A tým. Přes prázdniny nic ze svého umění 
nezapomněl a opět soutěž vyhrál, a upevnil tak postavení v čele 
turné. 
■ V neděli 8. září se ve Ždírci nad Doubravou konal poslední 
závod turné, kde tým starších, který byl poslepován i z mladších 
dětí, obsadil z 25 družstev 15. místo. Mladší tentokrát nechali 
okusit pocit vítězů jiným, předvedli ale 3. nejlepší útok dne. Ve 
Ždírci také proběhlo celkové vyhlášení letošního ročníku. 
Mladším se v turné podařilo obhájit loňské prvenství, ve starší 
kategorii jsme, stejně jako vloni, obsadili 12. místo. Všichni si 
zaslouží poděkování za vynikající výkony. 
■ 14. září čeká Soptíky i družstvo mužů soutěž pořádaná v rámci 
Dne hasičů v Havlíčkově Brodě na Dukle. Družstvo mužů 
zakončí letošní sezónu na Václavském poháru v České Bělé, 
Soptíci pak 5. října v Mírovce při podzimním kole hry Plamen. 
■ Na 21. září máme připraven zájezd na jižní Moravu, kde 
navštívíme muzeum motocyklů v Lesné, zámek a město Vranov 
a nakonec vinný sklípek v Šatově. 
■ Na sobotu 19. října připravte všechno železo, které doma 
nepotřebujete. Proběhne totiž tradiční podzimní sběr železného 
šrotu. 
                                                  Aneta Kudlová 

 
TJ SOKOL 
POHLED 
■ Novinky ze 
hřišt ě. Po jarní části 
sezóny jsme se 
začali věnovat 
přípravě turnaje 
v malé kopané a 
pouťové zábavy. Při 

obou akcích nám přálo počasí. Páteční i 
sobotní zábava se vyvedla nad očekávání 
dobře. O druhém srpnovém víkendu jsme 
se pustili do letošní největší brigády - ve 
spolupráci většiny členů Sokola jsme 
vybetonovali patky pro nové oplocení za 
horní bránou, položili jsme přívod vody 
z kabin do našeho stánku a k novým WC. 
Nyní se čeká na výrobu a povrchovou 
úpravu sloupů, pak přijde na řadu jejich 
usazení a natažení sítě. Celý areál tak 
bude oplocen a uzavřen. 
■ „A“ tým.  Pro splnění cíle v podobě 
druhého místa v tabulce 1.A třídy nám 
chyběly po posledním utkání v Třešti 3 
body. Skončili jsme na 5. místě rozdílem 
skóre za Lukami nad Jihlavou. 

Do nové sezóny jsme vstoupili se stejným kádrem. K prvnímu utkání zavítal na náš 
pažit sousední Havlíčkův Brod. Utkání, ve kterém mohly zvítězit oba týmy, skončilo 
nakonec spravedlivou remízou 1:1. Poté jsme vyrazili do Speřic, kde se nám loni 
nedařilo, ale nyní jsme uhráli remízu 1:1. Následující kolo k nám přijelo nebezpečné 
Béčko Polné, ale domů se navracelo s výpraskem 5:2, kdy 3 góly zaznamenal Petr 
Slanař a vyhoupl se do čela tabulky nejproduktivnějších střelců. Máme kvalitní tým, 
který by se měl pohybovat v horních patrech tabulky, o což se také v podzimní sezóně 
budeme snažit. 
■ „B“ tým . Cíl byl splněn. Naše Béčko se v soutěži III. třídy zachránilo, skončili jsme 
na 8. místě a získali 32 bodů. 
Nová sezona začala domácí výhrou nad Golčovým Jeníkovem 4:3, kdy naši hráči 
dokázali otočit nepříznivý výsledek 0:2. Následovala prohra v Keřkově 5:3, výhra doma 
se Štoky 2:0 a porážka ve Hněvkovicích 6:3. Výsledky jsou spíše hokejové, ale oku 
diváka lahodící. 
■ Dorost . V nové sezoně kluci sehráli zatím pouze 2 zápasy a oba prohráli. Ve Věžnici 
4:1 a doma s Tisem 2:6. Dokud se nezlepší přístup hráčů k tréninkům a zápasům, ke 
zlepšení dojde těžko. 
■ Žáci.  Žáčci mají formu jako řemen. 2 zápasy, 2 výhry a skóre 30:2, což vypovídá za 
vše. V prvním kole roznesli Úsobí 20:1, ve druhém doma Keřkov 10:1. Jen tak dále, 
chlapci. 
■ Stará garda.  Pravidelné dopolední nedělní tréninky si chlapci zpestřili 4denním 
soustředěním v Hartvíkovicích u Dalešické přehrady, na kterém pilovali taktickou a 
herní přípravu na nadcházející turnaj veteránů, který se bude konat na hřišti 
v Pohledu. Naši chlapci obhajují vítězství z minulého ročníku. 
■ Tímto bychom chtěli pozvat naše fanoušky na zápasy podzimní soutěže našich 
týmů, aby nám pomohli vytvořit příznivou atmosféru při utkáních.      Jan Růžička ml.

ČESKÝ ZAHRÁDKÁ ŘSKÝ SVAZ – 
Z HISTORIE MOŠTÁRNY 
Letošní podzim opět, stejně jako v minulých 
letech, zahajuje zahrádkářský svaz v Pohledu 
moštování, a to jak pro své členy, tak i pro 
ostatní zájemce. Tato informace dnes určitě 
nikoho neohromí, přesto neuškodí si 
připomenout, že cesta k vybudování vlastní 

moštárny rozhodně nebyla snadná. 
O vybudování vlastního zařízení, na kterém by bylo možné 
moštovat ovoce, začali uvažovat členové výboru ČZS Pohled 
hned v prvním roce své existence, v roce 1972. V zámku tehdy 

ještě nebyly žádné vhodné prostory, proto zahrádkáři uvažovali o 
přestavbě skladu topiva v budově tehdejšího MNV. Ten se však 
ukázal být příliš malý. Dalším návrhem byla kolna vedle fary, tam 
by ovšem náklady na adaptaci přesáhly svazové možnosti. 
Nejslibněji se jevila přestavba místnosti v bývalém lihovaru těsně 
vedle tehdejší národní školy. Výbor konstatoval, že adaptace by 
byla proveditelná, stačilo by vyzdít příčku, opravit dveře, 
vybudovat odpad a přívod vody. Předseda dostal za úkol jednat, 
ale jednání zřejmě nebyla úspěšná, protože na schůzi 
v listopadu 1972 výbor zklamaně konstatuje, že se nepodařilo 
zajistit žádnou místnost. 
Novým nápadem bylo umístění moštárny do skleníku na školní 
zahradě, ale ani tenkrát se nezadařilo, a tak byla v září 1973 
znovu obnovena jednání o získání prostor u lihovaru. Jednání 



byla opět bezvýsledná. Přesto byl již v listopadu 1973 odkoupen 
pro moštárnu vyřazený motor z podniku Pleas. V prosinci se na 
své schůzi výbor znovu zabýval moštárnou. Tentokrát byla na 
pořadu myšlenka vybudovat moštárnu v akci „Z“. Nic z toho se 
nepodařilo, a tak byl na nějaký čas záměr výstavby moštárny 
odložen. Znovu se stal aktuální v roce 1976. V dubnu toho roku 
podal svaz žádost na MNV o přidělení místnosti v zámku. 
V květnu již předseda informoval o přidělení 2 zámeckých 
místností v přízemí. Bylo nutné vybudovat novou podlahu, 
odpad, přívod vody a dveře do dvora. Moštárna byla umístěna 
v prostorách přiléhajících ke kostelu. Stavební práce byly 
vykonány velmi rychle. V srpnu byla potvrzena dodávka 
moštovacího zařízení a výborová schůze 15. 10. 1976 již 
konstatovala, že bylo vymoštováno více než 3000 litrů moštu! 
Zájem o tuto službu byl opravdu velký, neboť již v následujícím 
roce bylo vyrobeno 12 000 l moštu. Moštovalo se dvakrát v týdnu 
– ve středu a v sobotu. 
Moštárna v zámku sloužila zahrádkářům i veřejnosti více než 
dvacet let. Množství vylisovaného moku se v jednotlivých letech 
značně různilo, v závislosti na úrodě ovoce. V některých letech 
ho bylo tak málo, že nemělo smysl ani provoz zahajovat. Většinu 
let však moštárna fungovala. Absolutního rekordu bylo dosaženo 
v roce 1982, kdy obsluha moštárny dosáhla úctyhodného výkonu 
35 tisíc litrů. 
V roce 1997 se v souvislosti s plánovaným prodejem zámku 
začalo uvažovat o novém umístění moštárny. Prvním nápadem 

byla rekonstrukce staré budovy, kde byla předtím umístěna 
sběrna papíru. Vedení obce s tím souhlasilo, ale pak se objevil 
další návrh, který se jevil jako přijatelnější především kvůli nižším 
nákladům na rekonstrukci. Jednalo se o využití bývalé statkové 
garáže. Tato varianta nakonec zvítězila. Byl uzavřen bezúplatný 
pronájem na 20 let a v roce 1998 byla zahájena přestavba. 
Brigádnicky byl  vybudován přívod pitné vody, odpady, napojení 
na kanalizaci a el. přípojka. Vnitřek místnosti byl vykachlíkován a 
štít budovy dostal nový kabát ve světle zelené barvě. Na 
výborové schůzi 17. 5. 1999 podal Ing. Jirásek informaci o téměř 
dokončené přestavbě a celkových nákladech, které tehdy vyčíslil 
na 111 130 Kč. Na přestavbu dostali zahrádkáři bezúročnou 
půjčku od ČZS v Havlíčkově Brodě ve výši 25 tisíc Kč. Poslední 
brigádou bylo závěrečné umytí celé místnosti, které provedly 
členky svazu 9. srpna. V této podobě slouží moštárna dodnes. 
Poslední splátka půjčky byla zaplacena v roce 2003. Nejlepší 
výkon v nové moštárně byl zaznamenán v roce 2000, kdy bylo 
vylisováno 26 200 litrů moštu.  
Tato služba je v okrese poměrně ojedinělá, a proto se na podzim 
do Pohledu sjíždějí zájemci ze širokého okolí. Popřejme si tedy, 
aby nám i v budoucnu moštárna sloužila. Dodejme, že první 
letošní moštování bude zahájeno poslední zářijovou sobotu 28. 
9. v 7:00. 
                               Jitka Neuwirthová 

  

SRPD 
■ Dětský den. Za pomoci Obecního úřadu Pohled, TJ Sokol, 
SDH, Mysliveckého sdružení a Zámku Pohled jsme 22. 6. 
uspořádali pro děti Velké zábavné odpoledne. Nejdříve jsme 
zhlédli vystoupení dětí z České Bělé, které nám zacvičily 
aerobic. Následovala ukázka sokolníka ze Zámku Pohled pana 
Straky, který předvedl práci s dravci. Všichni si pak mohli 
pohladit výra velkého, a dokonce se s ním vyfotit. 
Stejně jako minulý rok si děti zacvičily s Klárou, která pro ně 
připravila soutěže a cvičení s hudbou. Po celé odpoledne si malí 
účastníci mohli vyzkoušet různé disciplíny, které pro ně připravily 
jednotlivé organizace. Krásnou ukázku z oblasti myslivosti 
nachystali ve své klubovně členové Mysliveckého sdružení. 
Večerním překvapením pak byla světelná show. 
Tímto děkujeme všem sponzorům a lidem, kteří se podíleli na 
přípravě a průběhu dětského dne, panu Hospodkovi za kvalitní 
ozvučení, HC Rebel Havl. Brod a p. Zavřelovi za zapůjčení 
makety hokejového brankáře a p. Strakovi za předvedení práce 
s dravci. 
■ Cylkovýlet Polni čka 4. - 7. 7. Také letos jsme spolu s SDH 
zorganizovali tradiční cyklovýlet a opět se potulovali okolím obce 
Polnička u Žďáru nad Sázavou, kde nás vždy vlídně přijmou a po 
celé 4 dny nám výborně vaří. Navštívili jsme Vagón Polnička 
s železnicí, vodními čluny, lanovkou, zookoutkem a dalšími 
lákadly, dále jsme se vydali na Velké Dářko a do Žďáru nad 
Sázavou jsme se zajeli podívat na výstavu modelového kolejiště. 
Cyklovýletu se zúčastnilo 24 dětí a 8 dospělých. V turistické 
ubytovně si bylo možné pronajmout tělocvičnu, kde děti hrály 

míčové hry. 
V neděli 
jsme výlet 
zakončili 
předáním 
diplomů 
všem 
účastníkům 
a společně 
se vydali na 
kolech 
domů. 
Celkem jsme najeli asi 120 km. Děkujeme všem dospělým, kteří 
se o děti v rámci cyklovýletu starali. 
■ Po prázdninách opět začal sběr starého papíru. Probíhat bude 
vždy první sobotu v měsíci, tj. 5.10., 2.11. a 7.12. od 9:00 do 
10:00 u brány fotbalového hřiště. Děkujeme Sokolu Pohled za 
zapůjčení prostor, p. Čihákovi za odvoz sběru a všem firmám a 
občanům za spolupráci při sběru. 
■ Další připravované akce SRPD: pletení z pedigu (dle zájmu 
bude upřesněno), podzimní hrabání listí, putování za světýlkem 
(26.10.2013, sraz v 17:00). Na konec listopadu 30.11.2013 
připravujeme mikulášskou besídku. 
■ 28.12. 2013 organizujeme zájezd pro děti a dospělé do Třeště 
na výstavu vánočních rodinných betlémů. Hlásit se můžete u J. 
Šidláka (tel. 724 025 505). Cena pro dospělé činí 100 Kč, děti 
mají účast zdarma. Za zájezd se platí při přihlášení, do konce 
listopadu.                            Jiří Ondráček 

KLUB DŮCHODCŮ 
Po prázdninovém volnu jsme se vrátili k pravidelným schůzkám. 
Kromě nich plánujeme na 17. září krátký výlet, dokud je ještě 
pěkné počasí. Cílem výletu bude zámek Žleby a město Čáslav. 
Na tento zájezd zveme i nečleny klubu. Přesné informace o 
zájezdu jsou k dispozici ve vývěsce u OÚ. Program dalších 
schůzek bude podle pozvaných hostů, kteří nám přijdou 
povyprávět. Hlavní ale je, že naši senioři si přijdou jen tak 
popovídat mezi sebou.  Marie Machová  

 
Z POLICEJNÍHO ZÁPISNÍKU 
Za uplynulé tři měsíce, došlo na katastru obce 
Pohled a Simtany ke dvěma trestným činům.  
■ V době od 1. do 5. srpna 2013 neznámý pachatel 

v obci Pohled v ul. Nádražní odcizil z novostavby domu dvoje již 

zabudované plastové dveře a dále z domu odcizil dvě 
nezabudovaná plastová okna. Poškozeným byla vyčíslena škoda 
okolo 50.000 Kč. 
■ V noci z 7. na 8. srpna 2013 došlo k vloupání do stavební 
buňky v prostoru staveniště montážní haly Spider. Neznámý 
pachatel zde odcizil různé stavební nářadí v hodnotě převyšující 
částku 50.000 Kč. 
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